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Exportkörkép '86 

E s z i , n e m e s z i . • . 
A Szegedi Szalámigyár és 

Húskombinát 2,5 nr l l iá rd 
forintos tavalyi exportárbe-
vétele alapján úgy lúnik, az 
általános helyzetképnél „ró-
zsásabb" viszonyok közt gaz 
dálkodhat a vállalat A ha-
gyományos kiviteli cikknek 
számító szalámi mellett élő 
állattal, darabolt húsrészek-
kel, csontos hússal és sza-
lonnafélékkel is jelentkez-
nek a külföldi piacokon A 
két legnagyobb vevő — 
Nyugat-Németország és 
Ausztria — mellett a jövő-
ben az ígéretesnek tűnő ame-
rikai piacokra is szeretné-
nek nagyobb mennyiséget 
szállítani a szegediek A 
közelmúltban befejeződött 
rekonstrukciós munkálatok 
szerencsére nem okoztak ko-
moly kiesést a külföldi szál 
lításokban. A vágóhídi re-
konstrukció eredményeként a 
kilencvenes évek közepére 
500 vagonnal több export-
szalámi Jcerülhet ki innen. 

Annak ellenére, hogy ta-
valy több mint 27 millió 
dollárt hozott a szegedi sza-
lámi, mégsem ülhetnek öl-
be telt kézzel az itteniek A 
komoly konkurenciát je-
lentő olasz, osztrák és jugo-
szláv partnerekkel szemben 
a magyar szalámi továbbra 
is „luxus" igényeket igyek-
szik kielégíteni nemcsak 
idehaza, de külföldön is 
Természetesen ez a speciá 
lis kezelést, tárolást igénylő 
termék árában is megmutat 
kőzik A hagyományos ter-
mékek mellett a közeljövő-
ben ismét „újdonsággal" 
rukkolnak el a szalámisok. 
Hogy mivel? Arra Pataki 
Károly termelési és keres-
kedelmi igazgató válaszolt 

— Várhatóan 1980-től üze-
mel majd az a vérporitó, 
amely nemcsak az állati hul 
ladékok jobb felhasználását 
teszi lehetővé, hanem jelen-
tős devizabevételt is ered-
ményez majd Az osztráK 
Oetker cég már jelentkezett 
vásárlási szándékkal az ú j 
t e r m é k r e „ 

Az ötlethez még' annyi 
idekívánkozik, hogy a tőkés 
exportot bővítő pályázatra is 
beadott ötlet „végeredmé-
nye" ' a kiírók a felhalma 
zási adót most elengedték. 

A Szegedi Paprikafeldol 
gozó Vállalat gorzsai vál-
lalkozásáról körképünkben 
már esett szó Nagyi István 
igazgatóhelyettest kértük 

Viszonylag lanyha kereslet és bőséges túlkínálat 
jellemezte az elmúlt időszakban a világpiaci élelmi-
szer-kereskedelmet. A mezőgazdasági termékek ára 
több éves folyamatos csökkenés után tavaly a mély-
pontra zuhant. Pozícióink megtartása érdekében leg-
többször változatlan árakon, olykor alacsonyabb ár-
szinten tudtunk csak üzletet kötni. A kiélezett ver-
senyben az eddigieknél is crősebb differenciálódás 
ment végbe: az alacsonyabb minőségű áruk értéke-
sítési lehetőségei minimálisra csökkentek. A szakem-
berek szerint a kedvezőtlen változások lényegeden a 
közeljövőben sem módosulnak. 

meg, vázolja fel a vállalat 
exporttevékenységének leg-
lényegesebb mozzanatait: 

*— Termékeink fele kül-
piacokon talál gazdára. En-
nek nagy részét, közel 80 
százalékát tőkés piacokon si-
kerül értékesítenünk A fő 
exportcikk, a fűszerpaprika 
mellett marha - és csirkehús-
konzervek is helyet kapnak 
a kivitelben 

A tavalyi alapanyag-prob-
lémás év után az idén jó 
pozícióból indíthatták a 
paprikaőrlést. Eddig több 
mint 1700 tonna őrleményt 
küldtek el a nyugati orszá-
gok piacaira. A nagyobb té-
telt jelentő nyugatnémet 

marhahúskonzerv-megren-
delésnek is sikerült mara-
déktalanul, időben eleget 
tenniük Tyúkpörköltből ed 
dig 2100 tonnát gyártottak 
szovjet megrendelésre A 
demokrat ikus országok pia-
cai'ra irányuló paprikaőrle-
mény-export juknak az év el-
ső háromnegyed részében 
igyekeztek eleget tenni Így 
az év utolsó negyedébén a 
kiszerelőkapacilást már a 
belföldi forgalomba kerülő 
á ruknak tar tha t ják fenn 

Az elmúlt években a meg-
rendelők egyre keményebb 
feltételeket szabtak az őr-
lemény minőségével szem-
ben A paprikatermelés tech-
nológiai korszerűsítésével 
párhuzamosan az őrlés tech-
n iká já t is javították a sze-
gediek az 1985-ben végre-
haj lo t t malomrekonstrukció-
val Az idén 5 ezer hektá-
ron termelt fűszerpaprikából 
a hazai ellátáson kívül az 
osztrák, nyugatnémet, ja-
pán, holland, amerikai és 
kanadai vásárlók asztalára 
is jut majd Így a 8-10 mil-
lió dolláros évi paprikaex-
portból a kalocsai tá jkörzet-
tel együtt a szegedi válla-
lat is jelentősen kiveszi ré-
szét 

Kévésbe kedvező helyzet-

ből raj tolhatott az idei sze-
zonban a konzervipar. A 
Szegedi Konzervgyár érté-
kesítési lehetőségeit az idő-
járáson kívül a világpiac 
kedvezőtlen változásai is be-
folyásolták A gyümölcskon-
zervek ára az elmúlt idő-
ben 4-5 százalékkal is visz-
szaesett. 

A szegedi gyár termékei-
nek háromnegyed részét kül-
földön értékesíti Legyna-
gyobb részét a szovjet, len-
gyel, NDK- és cseh piaco-
kon, de a hústermékek zö-
mét nyugatnémet megrende-
lésre készítik. Tavaly sike-
rült jelentősebb ugrást el-
érni az amerikai piacokon. 
Két évé Japán t is a vásár-
lóik közé sorolhatják. 

A kiélezett piaci viszonyok 
az ittenieket is a r ra sar-
kallták, hogy új , jól ér té 
kesíthető termékekkel je-
lentkezzenek 

— Hamar közkedvelt lett 
a külföldi vásárlók köré-
ben is a tubusos termék-
családunk, ezekkel három 
éve indultunk — tájékoztat 
Komócsin László kereske-
delmi főosztályvezető S 
mind já r t ki is egészíti az-
zal, hogy évente 50-100 ú j 
terméket kísérleteznek ki a 
vállalat szakemberei. A 
mintapéldányokból rendszer 
resen bemutatókat, kiállítá-
sokat rendeznek a külföldi 
vevők részére 

— Az idén 3 ú j termé-
künk is keresett külföldön, 
a banánpaprika, a patisszon 
és a töltött álmapaprika. 

Mára már az élelmiszer-
ipari vállalatok többségében 
is egyre világosabbá vált, 
hogy az „eszi, nem eszi 
ném kap mást" helyett a 
vevő igényeinek fokozottabb 
figyelembevételével, ú j ter-
mékek piacra dobásával le-
het csak előrelépni A több-
ség egyre inkább így gon-
dolkodik — szerencsére 

R. G. 

Lázár György 
megbeszélése 
Kiril Zarevvel 
Lázár György, a Minisz-

tertanács elnöke csütörtökön 
a Parlamentben fogadta.' 
Kiril Zarev miniszterelnök-
helyettest. a Magyar—Bolgár 
Gazdasági és Műszaki-Tudo-
mányos Együttműködési Bi-
zottság bolgár tagozatának 
elnökét. A szívélyes, barát i 
légkörű megbeszélésen részt 
vett Maróthy László minisz-
terelnök-helyettes. a bizott-
ság magyar társelnöke is. 

Kádár János fogadta az Országos 
Szövetkezeti Tanács vezetőit 

Kádár János, a Magyar 
Szocialista Munkáspárt fő-
t i tkára csütörtökön fogadta 
Szabó Istvánt, az MSZMP 
Politikai Bizottságának tag-
ját, a TOT elnökét, Köves-
kúti Lajost, az Okísz elnö-
két és Szlamenicky Istvánt, 
a Szövosz elnökét, a K B t a g -
jait, az Országos Szövetke-
zeti Tanács vehetőit Meg-

beszélést folytattak a szö-
vetkezetek közelgő kong-
resszusaival összefüggő idő-
szerű kérdésekről. Kádár 
János a Központi Bizottság 
nevében a szövetkezeti moz-
galom, a szövetkezeti tag 
ság és az ország érdekei t 
szolgáló eredményes tanács-
kozást kívánt a kongresszu-
soknak. 

Vándorgyűlés 

Központi téma: a hatékonyság 
A Textilipari Műszaki cs 

Tudományos Egyesület Kcn-
deripari Szakosztálya és a 
KSZV rendezésében kétna-
pos vándorgyűlés kezdődött 
tegnap, csütörtökön Szege-
den. 

A közel másfél évtizedre 
visszatekintő rendezvényso-
rozaton évről évre más-más 
rendező szerv segítségével 
tűzik napirendre azokat a 
témákat, amelyek a részt 
vevő vállalatok továbbfejlő-
dése szempontjából a legak-
tuálisabbak A munka- én 
üzemszervezés feladatai, a 
VII ötéves tervre való fel-
készülés aktuál is kérdései 
után az idén az exporthaté-
konyság fokozása került a 
tanácskozás fókuszába Az 
onszág négy nagyvállalalá 
nak 240 szakembere vesz 
részt a témák megvitatásá-
ban. 

Tegnap délután a hivata-
los megnyitót követően Var-
ga Béla, az Ipari Minisztéri-
um közgazdasági főosztályá-
nak vezetője A vállalatok 
feladatai az export fokozá-
sában címmel tar tot t vitain-
dító előadást Ezt követően 
a Budaflax Lenfonó- és Szö-
vőipari Vállalat képviseleté-
ben Honti László vezérigaz-
gató-helyeltes a feladatokról 
szólt, és elemezte a további 
külpiaci lehetőségeket 

Az első nap előadásait Bó-
di Lqjos, a Kender, Ju t a és 
Polytextil Vállalat főmérnö-
ke zárta, ő ugyancsak az ex-
porthatékonyság javításának 
lehetőségeit elemezte, gaz-
dag tapasztalatokkal kiegé-
szítve A tegnapi programot 
hozzászólások, viták é- kö-
tetlen baráti bes/ lés 
zárta 

Ma tovább folytat ja mun-
ká j á t a vándorgyűlés Kora 
délelőtt a Nyergesújfalui 
Viscosagyár vezérigazgatója. 
Bakucz Miklós az export-
import egyensúly javításá-
nak eredményeiről, gondjai-
ról számol be. Ugyancsak 
délelőtt mutatkoznak be a 
házigazdák Berta István ve-
zérigazgató a Kenderfonó és 
Szövőipari Vállalat ez évi 
exporthelyzetének, feladatai-
nak elemzésén túl jelentős 
eredményekről is beszámol 
hat A vállal.at termelésének 
közel egyharmadát ugyanis 
külpiacokon értékesíti A 
szovjet, csehszlovák, NDK 
és cseh megrendelések mel 
lett Nyugat-Németországba, 
Olaszországba és 'a fejlődő 

országok piacaira is jelentős 
mennyiséget szállítanak. 
Ponyvák, kenderkóró, rost 
termekek, zsinegek és ra-
schellzsákok kapnak helyet a 
kivitelben. Terveik közt sze-
repel azonban a kenderszö-
vettermékek tőkés expor t já 
nak fokozása is 

A kétnapos vándorgyűlés 
minden bizonnyal jól szol-
gálja majd az exporthaté-
konyság növelését kitűző el-
képzelések valóra váltását, 
Bízzunk benne, hogy a részt 
vevő vállalatok fontos dá-
tumként t a r t j ák ma jd szá-
mon a mostani szegedi talál-
kozót Kézzelfogható hasznát 
pedig reméljük, a gyakorlat-
ban is érezhet jük majd 

Odesszai küldöttség 
látogatása 

Hétfő óta háromtagú 
odesszai delegáció ismerke-
dik a Csongrád Megyei 
Tejipari Vállalat üzemeivel, 
a technológiával, az elért 
eredményekkel. A küldöttség 
tagjai valamennyien „tejes" 
szakemberek. Szergej Voin, 
az Odesszai Tejipari Válla 
lat főigazgatója, Viktor 
Ikonnyikov, a vállalat odesz-
szai üzemének igazgatója és 
Valentyina Cserkaszova, a 
vállalat párt t i tkára. 

A vendégek az első nap 
a szegedi üzemet tekintették 
meg, ma jd a továbbiakban 
Kistelekre, Bácsbokodra és 
Makóra látogattak, a te j-
ipari vállalat gyáraiba A 

küldöttség tagjai nagy é r -
deklődést tanúsítottak a leg-
modernebb ultraszűréses 
technológia iránt, elisme-
rően nyilatkoztak a korsze-
rű kisteleki és makói sa j t -
üzem láttán 

Az Odesszai Tejipari Vál-
lalat delegációja tegnap, 
csütörtökön délután az 
MSZMP Csongrád Megyei 
Bizottságára is ellátogatott, 
ahol a vendégeket Bartha 
László, a megyei pártbizott-
ság t i tkára fogadta Többek 
között tájékoztat ta őket a 
megye gazdaságának ered-
ményeiről, a feladatokról. 

A küldöttség október 5-én 
utazik el az országból 

Makó-3 
Még sokakban él az el-

múlt télen történt fábián-
sebestyéni forróvízkitörés' 
emléke Az a berendezés, 
amelyet akkor elvontat tak 
a kú t fölül, már április 
ota Makó határában a 3-as 
fűrásponton dolgozik Hogy 
megbízható, továbbra is 
magas színvonalú munkára 
képes ez a torony bizonyít-
ja- a fúrófe j már elhagyta 
a négyezer méteres mély-
séget is Ot t já r tunkkor nem-
csak a fúrópadon láttunk 
munkásokat dolgozni A to-
rony tövében a c.sövek 
megbízhatóságát vizsgálták 
a műszeres kocsi szakem-
berei 
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